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Notulen van de vergadering van de Ministerraad op 12 feb. 1962
*'s Middags te 5 uur aangevangen, Kabinet van de Minister-President.

Aanwezig: De Minister-President De Quay en de Ministers Van Aartsen, Beerman, Cals,
Korthals, Luns, Marijnen, De Pous, Toxopeus, Visser en Zijlstra (afwezig zijn de Ministers
Klompé en Veldkamp).

Voorts zijn aanwezig de Staatssecretarissen Bot, Calmeyer, Van Houten en De
Jong.

Secretaris: J. Middelburg.

Nieuw-Guinea (Zie notulen MR 10 februari 1962.)
De Minister-President deelt mede, dat in een nabespreking van de Ministerraad van zaterdag de
behoefte bleek te bestaan om nog verder te spreken over te nemen maatregelen, die geen uitstel
gedogen. In de vergadering van zaterdag is een onderscheid gemaakt tussen twee categorieën
maatregelen, nl. enerzijds maatregelen om wat aan defensiemiddelen op Nieuw-Guinea is in stand
te houden, waaronder spreker ook rekent het bespoedigen van het gereedmaken van vliegvelden,
het stationeren van een tanker en het vervangen van vliegtuigen door snellere, alsmede de
verlenging van de diensttijd. Hiertoe zou men ook kunnen rekenen het eventueel charteren van
schepen voor het geval de vliegtuigverbinding zou uitvallen. Anderzijds zijn genoemd de
maatregelen ter versterking van het defensiepotentieel op Nieuw-Guinea, bijv. door het zenden
van meer marineschepen en het zenden van meer troepen. Spreker zou in deze vergadering alleen
over de eerste categorie willen spreken; over de tweede categorie zou de Raad niet beslissen,
alvorens Minister Luns een bezoek aan de Verenigde Staten heeft gebracht.

Minister Visser is het ermede eens, dat tot verdergaande maatregelen pas wordt
overgegaan als het bezoek van Minister Luns aan Washington onbevredigend is verlopen. Voor
de situatie van vandaag meent spreker, dat, gezien de dunne draad van het luchtvervoer, het niet
verantwoord is om thans geen beslissing te nemen over een alternatieve vervoerswijze. Naar zijn
mening moet de Regering hiertoe twee schepen charteren. Minister Zijlstra informeert hoe dun de
draad van het luchtvervoer is. Minister Luns antwoordt, dat de Japanse Regering heeft gezegd, dat
zij het lijnvervoer zal blijven toestaan, maar zij heeft met nadruk verzocht niet alles in de pers te
laten komen. Spreker merkt op, dat men over militair vervoer (zoals van Frankrijk naar Algerije)
nooit iets in de pers vindt. Hij is van oordeel, dat men de komende weken rustig aan moet doen
met het militair vervoer via de gewone vliegdienst. In onderzoek is of andere routes mogelijk zijn,
nu Japan het maken van chartervluchten via Tokio verhindert. Spreker verwacht, dat de
Amerikaanse Regering zich bij zijn bezoek aan Washington noch in positieve noch in negatieve
zin zal uitlaten. Door de versterking, waartoe twee jaar geleden is besloten, is de defensie van het
gebied een niet te verwaarlozen factor in de kwestie Nieuw-Guinea. Enige verdere versterking die
de Indonesiërs van een grote aanval zou kunnen weerhouden, wil spreker niet afwijzen.

Minister Visser wijst erop, dat, als de luchtbinding wegvalt, militairen op Nieuw-
Guinea niet zullen worden afgelost, waardoor zij vijf maanden langer zouden moeten blijven.
Spreker meent, dat bij het eventueel uitvallen van de luchtverbinding binnen één maand een schip
met militairen naar Nieuw-Guinea zou moeten vertrekken.

Minister Korthals wijst erop, dat niet zo veel scheepsruimte beschikbaar is. Bij het
charteren van een schip voor troepentransport zou men andere vaarten moeten afgelasten.
Minister Beerman merkt op, dat er geregeld scheepvaart op Nieuw-Guinea plaats vindt. Hij
veronderstelt, dat nu reeds hiervan voor de aflossing in beperkte mate gebruik zou kunnen
worden gemaakt, waardoor minder personeel via de luchtroute behoeft te gaan.

Staatssecretaris De Jong wijst erop, dat scheepsvervoer het risico van stakingen in
havens met zich meebrengt, terwijl het charteren van schepen voor troepenvervoer het de
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Japanse Regering gemakkelijker zal maken te verzoeken haar vliegvelden niet meer voor het
vervoer van militairen te gebruiken.

Minister Marijnen is enigermate geschrokken van de uitlating van Minister Visser,
dat men tot een verdere versterking van de verdediging van Nieuw-Guinea zou moeten komen,
indien uit het resultaat van het bezoek van Minister Luns aan Washington een absolute
vereenzaming van Nederland in de Nieuw-Guineakwestie zou blijken. Deze vereenzaming van
Nederland zou internationaal en nationaal-politiek voor spreker aan deze zaak een andere kleur
geven. Dan moet het Kabinet deze zaak opnieuw bezien. Behalve de defensie van dat gebied is er
ook de verantwoordelijkheid voor de mensen, die er zijn. De Minister-President deelt de opvatting
van Minister Marijnen, dat in die situatie alles opnieuw moet worden gezien. Zoals de toestand op
het ogenblik is, zal de Regering maatregelen moeten voorbereiden om de aflossing van de troepen
zo te doen zijn, dat deze redelijk loopt. Minister Luns oppert nog de gedachte een
troepentransportschip uit de voorraad van de Engelse of Amerikaanse marine te vragen. De
Minister-President stelt voor, dat Defensie en Verkeer en Waterstaat alle kanten bekijken van de
vraag welke mogelijkheden er nog zijn voor het geval de aflossing door de lucht via Japan niet
meer wordt toegestaan. De Raad verklaart zich hiermede akkoord.

Minister Zijlstra herinnert aan zijn stelling, dat de uitgaven voor de defensie van
Nieuw-Guinea onder het budgettaire plafond moeten komen. Minister Visser acht dit, gezien de
gewijzigde omstandigheden op Nieuw-Guinea, niet aanvaardbaar. De Minister-President merkt op,
dat in de vorige vergadering het onderscheid is gemaakt tussen de vraag of de bestemming van
defensie-onderdelen voor Nieuw-Guinea ten laste moeten komen van onze NAVO-inspanning
en de vraag of de extra-kosten wegens de verplaatsing en het onderhoud van de defensie voor
Nieuw-Guinea al of niet onder het begrotingsplafond moeten komen. Minister Zijlstra is van
oordeel, dat dit laatste het enige financiële vraagstuk is. Staatssecretaris Calmeyer ontkent dit; de
Regering zal ook een beslissing moeten nemen over het al of niet vervangen van wat aan de
NAVO-inspanning wordt onttrokken. Bij de vaststelling van het defensieplafond heeft niemand
gedacht, dat eventueel marineschepen aan onze bijdrage aan de NAVO zouden moeten worden
onttrokken. De Minister-President acht het voor een bespreking van dit punt van belang te weten
om welke bedragen het gaat. Minister Visser antwoordt, dat met de maatregelen, die nu al
genomen zijn (o.a. verlenging van de diensttijd), reeds een grotere uitgave van f. 10 mln. gemoeid
is. Hierbij komen dan nog de uitgaven van eventuele nieuwe maatregelen. Minister Zijlstra wijst
erop, dat de mogelijkheid van doorbreking van het defensieplafond wegens verlenging van de
diensttijd nooit op tafel is geweest. Minister Visser antwoordt, dat Defensie door de
omstandigheden tot die maatregelen gedwongen is. Omtrent de financiering zal hij een nota bij
de Raad indienen. De Minister-President stelt voor, dat deze nota betrekking zal hebben op de
financiering van genomen en eventueel nog te nemen maatregelen. Minister Zijlstra kan zich met
de opstelling van deze nota wel verenigen indien slechts duidelijk vaststaat dat een dergelijke
cijfermatige opstelling op geen enkele wijze vooruit loopt op de vraag of de bedoelde maatregelen
zullen worden genomen, respectievelijk hoe zij zullen worden gefinancierd. De Raad stemt
hiermede in.

Minister Zijlstra dringt erop aan gelegenheid te scheppen om ook de politieke kant
van deze zaak te bespreken, voordat Minister Luns naar Washington gaat. Het Kabinet zal voor
zichzelf moeten vaststellen, als het tot een gesprek met Indonesië komt, waartoe men zal kunnen
komen. Dit gesprek zal men het beste op een rustig deel van de dag kunnen houden (als
voortzetting van de bespreking op 6 januari). Hiermede zal men niet moeten wachten, aangezien
de Regering niet al te lang het nemen van het initiatief kan nalaten; dit gedoogt de publieke opinie
niet.

De Minister-President vestigt vervolgens nog de aandacht op berichten in de kranten
over contacten met Indonesiërs, afkomstig van Prof. Duynstee en het Eerste-Kamerlid De Gou.
Minister Luns merkt op, dat deze contacten tot nu toe niets opgeleverd hebben en bovendien



slecht werken. De Minister-President acht het wenselijk zich telkens erover te beraden wat hiertegen
te doen is.

Staatssecretaris Bot deelt mede, dat hij door vertegenwoordigers van de
Nederlandse pers is benaderd met de vraag een gesprek met Minister Luns of met hem te
houden, aangezien zij in het duister tasten voor wat betreft de stand van zaken ten aanzien van
Nieuw-Guinea. Afgesproken wordt, dat nog nader hierover beslist zal worden.

Minister Beerman dringt erop aan, dat ook de niet direct betrokken Ministers goed
op de hoogte van de ontwikkelingen worden gehouden. In Engeland krijgen de Ministers inzage
van de belangrijkste telegrammen. De Minister-President stelt voor, dat wordt nagegaan of aan de
Ministers regelmatig een samenvatting van de telegrammen kan worden gegeven.


